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 )UniPlat( ةدحوملا ةينورتكللإا ةصنملا ماكحأ ليعفت راعشإ

 (TU 02-2020) 2020 ماعل 2 مقر ينفلا ثيدحتلا
 

 ينفلا ثيدحتلا اذه عوضوم  UniPlat ةدحوملا ةينورتكللإا ةصنملا يف ةيلاملا تامدخلا تلاماعم عاونأ

 نومدقي نيذلا يحصلا نيمأتلا قوس يف نيكراشملا عيمج ىلع ينفلا ثيدحتلا اذه قبطني
 ةيبرعلا ةكلمملا يف ةيحصلا ةياعرلا تامدخ وأ يحصلا نيمأتلا تامدخ وأ يحصلا نيمأتلا تاجتنم
 ةيدوعسلا

 ينفلا ثيدحتلا اذه قيبطت ةيلباق

 يتلا ةيحصلا ةياعرلا يمدقمو يحصلا نيمأتلا تاكرش نيب تلاماعملاو تايلمعلا عاونأ فصو
 ةيلاملا تامدخلا ماظن للاخ نم اهتجلاعم متيس

 ينفلا ثيدحتلا اذه نم ضرغلا

 
 رشنلا خيرات

 لدبتست ةقيثولا هذه قبطني لا

 ـب ةقيثولا هذه لادبتسا مت قبطني لا

 ينفلا ثيدحتلا اذهل يلعفلا خيراتلا 

 ذيفنتلل ةصصخملا ةلهملا 
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 :ينفلا ثيدحتلا اذه فادهأ

 ماظن للاخ نم اهتجلاعم متيس يتلا ةيحصلا ةياعرلا تامدخ يمدقمو يحصلا نيمأتلا تاكرش نيب ةفلتخملا تايلمعلا فصو •
 ةيلاملا تامدخلا

 ةياعرلا تامدخ يمدقمو يحصلا نيمأتلا تاكرش ىلإ ةماع ةذبن ميدقتل لب ،لاًصفم ايًنقت الًيلد نوكت نأ ةقيثولا هذه نم دصقيُ لا •
  .ماظنلا يف ةجردملا تلاماعملا صخي اميف ةيحصلا

 

 ةماع ةحمل

 يمدقمو يحصلا نيمأتلا تاكرش نيب يحصلا نيمأتلا تلاماعم مظعم نإف ،يحصلا نيمأتلل ينورتكلإ يزكرم ماظن دوجو مدع لظ يف
 يف فعض ىلا ةفاضلإاب ايًودي الًخدت ظوحلم لكشب بلطتي امم ةيقرولا قئاثولا ربع وأ ينورتكللإا ديربلا ربع نوكت ةيحصلا ةياعرلا تامدخ
 .فثكم دهجو لوطأ اتًقو اهكلاهتساو تايلمعلا ةيلاعف فعض كلذ نع جتنيو .زيمرتلاو تاءارجلإل ةيسايقلا ريياعملا ديحوت

 ديدحتو ،ةماعلا ةحصلا ضارغلأ اهليلحتو تانايبلا عمج ةقلاعلا تاذ ةيميظنتلا تائيهلا ىلع بعصلا نم لعجي يلاحلا عضولا نأ امك
 ةيريرسلا جئاتنلا نيسحت عم ماع لكشب ةءافك رثكأ ةيحص ةياعر ليومت ماظن قيقحتو ،ةيئاقولا ريبادتلا صرف ديدحتو ،ةيلاملا تاقفدتلا
 .مادختسلاا ءوسو ديدبتلاو لايتحلااو ءاطخلأا نم دحلاو ىضرملل

 )ةيلاملا تامدخلا ماظن( ةيزكرم ةصنم للاخ نم ريبك لكشب اهيلع دمتعملاو ةعيرسلاو ةتمتؤملا تلاماعملا نم ةعومجم ذيفنت نإف كلذل
 تامدخ يمدقمو يحصلا نيمأتلا تاكرش نم لكل فيلاكتلا يف ريفوت قيقحت ىلإ ةفاضلإاب هلاعأ ةروكذملا فادهلأا قيقحت ىلع دعاسيس
  .ةيحصلا ةياعرلا

 ةهجاو للاخ نم اهرصانعو تانايبلا قيسنت فصي ارًايعم (FHIR) دعيو .  HL7-FHIRوه تانايبلا لدابتل مدختسملا لاصتلاا رايعم نوكيس
 Health ةيلودلا ةيحصلا ريياعملا ةمظنم لبق نم رايعملا ءاشنإ مت دقو .ةينورتكللإا ةيحصلا تلاجسلا لدابتل (API) تاقيبطتلا ةجمرب

Level Seven (HL7) 

 

 تلاماعملا عاونلأ ماعلا ضرعلا

  ةيلاملا تامدخلا ماظن للاخ نم اهتجلاعم متيس يتلا ضيرملا ةلحر للاخ تلاماعملا عاونلأ اًطسبم اضًرع هاندأ مسرلا مدقي
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 تابلاطملاب ةقلعتملا ةيلولأا تلاماعملا

 ةيلاملا تامدخلا ماظن نمض جردنتس يتلا تلاماعملا عاونأ هاندأ مسرلا حضوي

 

 

 

 تلاماعملا مظعم لمشت اهنكلو ةلماش تسيل ةمئاقلا هذه .ةيللآا لامعلأا ةرود تايلمع يف اهنيمضت متيس يتلا تلاماعملا ضعب هاندأ دجوي
 :ةيسيئرلا

 صحف ةجيتنب ةمدخلا مدقم نيمأتلا غلبيو ةبولطملا ةمدخلل ضيرملا ةيلهأ نم ةمدخلا مدقم ققحتي( ةيلهلأا نم ققحتلا ةيلمع •
 )ةبولطملا ةمدخلل ةيلهلأا

 ةقفاوملا بلط ةجيتنب دوزملا راطخإب نيمأتلا موقيو ةلومشملا ةمدخلل ةقبسملا ةقفاوملا دوزملا بلطي( قبسملا ةقفاوملا بلط •
 )قبسملا

 )ةقبسملا ةقفاوملا بلط ءاغلإ نيمأتلا دكؤيو ةقبسملا ةقفاوملا بلط ءاغلإب نيمأتلا دوزملا رطخي( قبسملا ةقفاوملا بلط ءاغلإ •
 مدقتم قبسم ةقفاوم بلط •
 قبسملا ةقفاوملا بلط لاطبإ •
 )نيمأتلا ةكرش ىلإ ةبلاطم دوزملا مدقي( ةبلاطملا ةيلمع •
 )ةبلاطملا يف رظنلا ةداعإب ةبلاطملا ميدقت ةمدخلا مدقم ديعيو ةبلاطملا نيمأتلا ضفري( ةبلاطملا ةيلمع يف ةعجارملا ةداعإ •
 ةبلاطملا ةيلمع لاطبإ •
 )ةحقنم ةبلاطم مدقيو ،لاطبلإا بلطب دوزملا مدقتي( ةبلاطملا ةرود ليدعت •
 )ةحقنملا -ةروتافلا وأ- ةبلاطملاب دوزملا راطخإب عفادلا موقي( ةبلاطملا ةيلمع ةعجارم •
 )نيمأتلا بيجتسيو ةلاحلا ثيدحتب ةمدخلا مدقم بلاطي( ةبلاطملا ةلاح نع راسفتسلاا •
 )ةعفدلا يقلت دوزملا دكؤيو عفدلا ديق ةروتافلا نع دوزملا راطخإب نيمأتلا موقي( اهديكأتو عفدلاب راعشلإا ةيلمع •
 )ةمدخلا مدقم بيجتسيو ةمعادلا تادنتسملا ليمحت دوزملا نم نيمأتلا بلطي( ةمعادلا تادنتسملا ىلع لوصحلا بلط •
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 ةيراجتلا لامعلأا ةيلمع نم ةنيع

 ةيلخاد هاندأ ةحضوملا تايلمعلا نم ديدعلا نإ .ةباجتسلااو ققحتلاو بلطلا ةيلمع ثيح نم ةيجذومن ةلماعم هاندأ ينايبلا مسرلا حضوي
 .مدختسملا ةكراشم بلطتت نلو ماظنلل

 

 تابلاطملاب ةقلعتملا ريغ تلاماعملا

 :هاندأ حضوم وه امك ةيلاملا تامدخلا ماظن لخاد متتس يتلا ىرخلأا تلاماعملا نم ددع كانه

 يمدقمو نيمأتلا تاكرشو ىضرملا تانايب نم ققحتلا ىلإ كلذ يدؤيس( ةيلاملا تامدخلا ماظن يف ةينعملا فارطلأا نم ققحتلا •
 تانايبو ةيصخشلا تافرعملا نمضتت يتلاو ماظنلا لخاد ةدوجوملا تلاجسلا بسح نييحصلا نيسرامملاو ةيحصلا ةياعرلا تامدخ
 )صيخرتلا

 ةصاخلا ةيحصلا ةياعرلا يمدقم تاكبش ليصافت لاسرلإ نيمأتلا تاكرش اهمدختست فوس( (HCP) ةيحصلا ةياعرلا يدوزم ةكبش لاسرإ •
 )تانايبلا لجس ىلإ مهب

 ليجستلا نم ةيلاملا تامدخلا ماظن يف نوينعملا فارطلأا نكمتيسو .ةينورتكللاا ليهأتلا ةباوب للاخ نم ةدمتعم ةسسؤم ليجست •
 كلذك ةدمتعم ةسسؤمك

 )مهليجست ثيدحتو ليدعتب ةيلاملا تامدخلا ماظن يمدختسمل حمسي( ةأشنملا ةرادإ •
 ةقلاعلا تاذ ةمظنملا تائيهلا ىلإ ةلسرملا تابلطلا عبتتو ليجست •
 .اهريرقتو ةلمتحملا مادختسلاا ةءاسإو شغلا تايلمع دصرو ةعباتم •

 

 ذيفنتلل عقوتملا ينمزلا لودجلا

 ليصافت .ةدحوملا ةينورتكللإا ةصنملل مامضنلال ةيحصلا ةياعرلا تامدخ يمدقمو يحصلا نيمأتلا تاكرش ةيزهاج ديدحت متيس قوسلا ةسارد للاخ
 ديعاوم يحصلا نامضلا سلجم نلعيس قوسلا ةسارد لامتكا دنع .)TU 01-2020( 2020 ماعل 1 مقر ينفلا ثيدحتلا يف ةحضوم قوسلا ةسارد
 .ليهأتلا ةيلمع ةيادب

 

 مقرلا ىلع لاصتلإا وأ  Onboarding@cchi.gov.sa  :ىلإ ينورتكلإ ديرب لاسرإ ىجري ،ميمعتلا اذهب ةقلعتم تاراسفتسإ يأ دوجو لاح يف
 920004299 : دحوملا
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Enabling Provisions Notice pursuant to the implementation of the UniPlat system  

Technical Update Number 2 of 2020 (TU 02-2020) 

 

Subject of this Technical Update Types of UniPlat Financial Services transactions 

Applicability of this Technical 
Update 

This Technical Update applies to all health insurance market 
participants providing health insurance products, health insurance 
services or healthcare services in the Kingdom of Saudi Arabia 

Purpose of this Technical Update This Technical Update describes the types of transaction business 
processes and cycles between payers and providers that will be 
processed through the Financial Services solution 

Publication date  

This document replaces Not applicable 

This document has been replaced 
by 

Not applicable 

Effective date of this Technical 
Update 

 

Grace period for compliance  
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Objectives of this Technical Update 

• To describe the various transaction business process cycles between payers and providers that will be 
processed through the Financial Services solution 

• This document is not intended to be a detailed technical manual for developers but rather to provide an 
overview to payers and providers of the transaction business process cycles 

 
Background 

In the absence of a centralised electronic health insurance system health insurance transactions between 
payers and providers are largely email or paper-based requiring significant manual intervention with little 
standardisation in terminology or process.  This results in inefficient, time consuming and labour-intensive 
processes 

The current system also makes it difficult for health and insurance regulatory bodies to capture and analyse 
data for the purpose of understanding population health, identifying financial flows, identifying opportunities 
for preventive measures and generally achieving a more efficient healthcare financing system with improved 
patient outcomes and a reduction in errors, fraud, waste and abuse 

The implementation of a set of automated, swift and heavily validated transactions through a central platform 
(the Financial Services solution) will help achieve the above objectives as well as produce cost savings for 
both payers and providers 

The communication standard to be used for data exchange is HL7-FHIR.  Fast Healthcare Interoperability 
Resources (FHIR) is a standard describing data formats and elements and an application programming 
interface (API) for exchanging electronic health records. The standard was created by the Health Level Seven 
(HL7) International healthcare standards organization 

The overall view of transaction flows  

The graphic below provides a high-level view of the types of transaction along the patient journey that will be 
processed through the Financial Services solution  
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Primary claims related transactions 

The graphic below shows the types of transaction that will flow through the Financial Services solution  

 

Some of the transactions that will be included in the automated business cycle processes are listed below.  
This is not an exhaustive list but includes the main transactions: 

• Check eligibility cycle (provider checks patient eligibility for service requested and payer notifies 
provider of eligibility check result for service requested)  

• Request pre-authorisation (provider requests pre-authorization of covered service and payer notifies 
provider of outcome of pre-authorisation request) 

• Cancellation of pre-authorisation request (provider notifies payer to cancel pre-authorisation request 
and payer confirms cancellation of pre-authorisation request) 

• Advanced pre-authorisation request 
• Nullification of pre-authorisation request 
• Process claim cycle (provider submits a claim to payer and payer responds) 
• Re-adjudication of claim cycle (payer rejects claim and provider resubmits claim for re-adjudication 

and payer responds) 
• Nullification of claim cycle 
• Amendment of claim cycle (provider submits nullification request, submits a revised claim and payer 

responds) 
• Revise claim cycle (payer notifies provider of revised claim/invoice) 
• Inquire claim status cycle (provider requests status update and payer responds) 
• Payment advice and confirmation cycle (payer notifies provider of payment in process and provider 

confirms payment received) 
• Claim supporting documents request (payer requests upload of supporting documents and provider 

submits) 
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Sample transaction business cycle 

The graphic below illustrates a typical transaction in terms of the process and cycle of request, validations 
and responses.  Many of the processes shown are internal to the system and will not require user involvement 

 
Non-claims related functionalities 

There are a number of other transactions that will take place within the Financial Services solution platform as 
listed below: 

• Validation of a Financial Services solution stakeholder (this will validate patients, payers, providers and 
healthcare professionals against registries held within the system which includes IDs and license 
records) 

• Sending HCP network (payers will use this to send details of their healthcare provider networks to the 
data registry) 

• Registration of an accredited enterprise through the UniPlat Community Portal.  Financial Services 
solution stakeholders will be able to register as an accredited enterprise 

• Manage enterprise (allows Financial Services solution stakeholders to amend and update their 
registration) 

• Register and track feedback requests sent to the regulator 
• Report and identify possible fraud and abuse  

 

 Expected timelines for implementation 

A market assessment is being carried out to identify the readiness of payers and providers to “onboard” to the 
new platform.  Details of this assessment survey can be found in Enabling Provision Notice PD 01-2020.  Once 
the survey is completed, CCHI will announce dates for the commencement of onboarding. 

For any Inquiries related to this provision, please send an e-mail to the following address:  
Onboarding@cchi.gov.sa  or contact the unified number: 920004299 


